



www.facebook.com/HSFK.PRIF
www.twitter.com/HSFK_PRIF
www.gplus.to/HSFKPRIF

Newsletter Nr. 55, März 2015//Newsletter No. 55, March 2015

Inhalt // Contents

- 1 // Neuigkeiten aus der HSFK / PRIF News
- 3 // Personalien / Staff News
- 4 // Veranstaltungen (Auswahl) / Conferences & Events (selected)
- 5 // Neuerscheinungen (Auswahl) / New Publications (selected)
- 6 // Die HSFK in den Medien (Auswahl) / PRIF in the Media (selected)

// Neuigkeiten aus der HSFK / PRIF News



Harald Müller



Irene Weipert-Fenner

Anhörung über Salafismus im Hessischen Landtag

Am 16. Januar luden der Innenausschuss, der Kultur- und der Sozialausschuss des Hessischen Landtages zu einer Anhörung ein, um über die Gefahren des Salafismus zu debattieren. Mehr als 20 ExpertInnen aus verschiedenen Fachrichtungen waren geladen, darunter auch Harald Müller und Irene Weipert-Fenner von der HSFK. In einer Stellungnahme, die sie gemeinsam mit Janusz Biene, Prsika Daphi und Maik Fielitz vom Exzellenzcluster „Herausbildung normativer Ordnungen“ erarbeitet hatten, machten sie nicht nur individuelle Missstände, Erfahrungen misslungener Integration und familiäre Probleme, sondern auch öffentliche Islamfeindschaft für die Radikalisierung junger Menschen verantwortlich. Ausgrenzende Aussagen von Politikern, klischeehafte Medienberichte und die islamfeindliche Pegida-Bewegung seien deshalb kritisch zu sehen. Des Weiteren wurde betont, wie wichtig es sei zu verstehen, dass die Mehrheit der Muslime Partner im Kampf gegen die radikalen Dschihadisten seien könnten.

<http://bit.ly/18ocfz9>

Hearing on Salafism at the Hessian Parliament

On January 16th the Internal, Cultural and Social Committee of the Hessian Parliament invited to a hearing, to debate on the Islamic fundamentalism. More than 20 experts from different disciplines were invited, amongst them Harald Müller and Irene Weipert-Fenner as representatives of PRIF. They had prepared a statement together with Janusz Biene, Prsika Daphi and Maik Fielitz from the “Normative Orders” Cluster of Excellence. Therein they named not only individual drawbacks, experiences of failed integration and problems in the private surroundings, but also public Islam-antagonism as the main causes. Excluding statements by politicians, clichéd media reports and “Pegida” demonstrations therefore needed to be seen in a critical light. The statement also stressed how important it was to understand that most of the Muslims could be allies in the fight against radical jihadists.

<http://bit.ly/18ocfz9>



Jonas Wolff



Annika E. Poppe

Förderantrag für Forschungsnetzwerk „Externe Demokratieförderung“ erfolgreich

Der Förderantrag für ein „Forschungsnetzwerk „Externe Demokratisierungspolitik“ (EDP)“ von Jonas Wolff und Annika E. Poppe (beide Programmbereich IV) war im Rahmen des Leibniz-Wettbewerbs erfolgreich. Das Projekt wird für eine Dauer von drei Jahren (2015-2018) mit 578.280 Euro gefördert und wird voraussichtlich im Mai 2015 starten.

Das Netzwerk, das an der HSFK koordiniert wird, versammelt politikwissenschaftliche Expertise aus Deutschland an der Schnittstelle von Internationalen Beziehungen und Vergleichender Politikwissenschaft. Ihr gemeinsames Interesse liegt im Bereich grenzüberschreitender Aktivitäten von Staaten, nichtstaatlichen Akteuren und internationalen Organisationen, die darauf abzielen, Demokratie in Drittstaaten zu etablieren, zu verbessern oder zu verteidigen. Sechs Partnereinrichtungen sind am EDP-Netzwerk beteiligt: die beiden Leibniz-Institute HSFK und Wissenschaftszentrum Berlin für Sozialforschung, das Deutsche Institut für Entwicklungspolitik sowie drei Universitäten (Erfurt, Konstanz, Lüneburg).

<http://bit.ly/16ELISY>

Funding for Research Network, External Democracy Promotion' successful

The research proposal for a “German Research Network ‘External Democracy Promotion’ (EDP)” submitted by Jonas Wolff and Annika E. Poppe (Research Department IV) was successful and will be funded under the Leibniz Competition by the Leibniz Association for the duration of three years (2015-2018). The Leibniz Association has awarded this project with 578,280 Euro.

The network brings together political science scholars from Germany working at the intersection of international relations and comparative politics. The joint interest is in the range of cross-border activities by states, non-state actors and international organizations aimed at establishing, improving or defending democracy in third countries.

The EDP network is a collaborative project of six partner institutions: the two Leibniz institutes Peace Research Institute Frankfurt (PRIF) and the WZB Berlin Social Science Center, the German Development Institute, as well as three universities (Erfurt, Konstanz, Lüneburg). The coordination of the network is based at PRIF. The project launch is set for May 2015.

<http://bit.ly/1C2I0HN>



Ganz links: Dirk Peters.

Photo: @ GGS Leuven

PACO-Netzwerk zur Erforschung parlamentarischer Zusammenarbeit

Seit Ende 2014 ist Dirk Peters (PB II) für die HSFK Mitglied des Jean-Monnet-Netzwerks „Interparliamentary Cooperation in the EU's External Action – Parliamentary Scrutiny and Diplomacy in the EU and Beyond“. PACO verbindet WissenschaftlerInnen an sieben Forschungseinrichtungen in Europa, die sich mit der Rolle von Parlamenten in den EU-Außenbeziehungen befassen, und unterstützt deren Zusammenarbeit in Forschung, Lehre und Weiterbildung. Den Auftakt bildete ein Workshop im Dezember, bei dem im Europaparlament in Brüssel PACO-Mitglieder und Praktiker zusammenkamen und Perspektiven parlamentarischer Zusammenarbeit in den EU-Außenbeziehungen diskutierten. Das PACO-Netzwerk wird für drei Jahre im Rahmen des Erasmus+-Programms von der EU gefördert.

<http://bit.ly/1Akpytx>

PACO Network for the Study of Parliamentary Cooperation

Since the end of 2014, Dirk Peters (RD II) has been a member of the Jean-Monnet network “Interparliamentary Cooperation in the EU's External Action – Parliamentary Scrutiny and Diplomacy in the EU and Beyond“. PACO connects researchers from seven research institutions in Europe who deal with the role of parliaments in the EU's foreign relations. It supports their cooperation in research, teaching and further training. A workshop in December was a prelude to the network's activities, bringing together PACO members and practitioners at the European Parliament in Brussels to discuss perspectives of parliamentary cooperation in the EU foreign relations. The PACO network is funded for three years by the EU within the Erasmus+ programme.

<http://bit.ly/19vybZs>



Falk Litane Petegou

Falk Litane Petegou ist Gastforscher an der HSFK

Falk Petegou von der Protestant University of Central Africa, Kamerun, ist von November 2014 bis April 2015 als Gastforscher an der HSFK. Er beschäftigt sich mit der Frage, ob die Machtasymmetrie zwischen dominanten und dominierten ethnischen Gruppen das Andauern von ethnischen Konflikten in Subsahara-Afrika, namentlich in der Demokratischen Republik Kongo, erklären kann.

Während seines Aufenthaltes arbeitet er eng mit Lothar Brock und Thorsten Gromes vom Programmbereich IV zusammen. Sein Aufenthalt wird durch ein Stipendium von „Brot für die Welt“ ermöglicht.

Guest researcher at PRIF: Falk Litane Petegou

Falk Petegou from the Protestant University of Central Africa, Cameroon, stays at PRIF as a guest researcher from November 2014 until April 2015. He studies the question if power asymmetry between the dominant ethnic group and the dominated ethnic groups could explain the permanency of ethnic conflicts in sub-Saharan Africa states, namely in the Democratic Republic of Congo.

During his stay he works closely with Lothar Brock and Thorsten Gromes of Research Department IV. His stay is made possible by a fellowship from “Brot für die Welt”.



Simone Wisotzki



Peter Kreuzer

Neue Mitglieder im Vorstand der HSFK

Die wissenschaftliche Mitarbeiterin Simone Wisotzki (Programmbereich I) und der wissenschaftliche Mitarbeiter Peter Kreuzer (Programmbereich IV) wurden vom Forschungsrat für einen Zeitraum von zwei Jahren in den Vorstand der HSFK gewählt. Der Vorstand, der für die Geschäfte der HSFK zuständig ist, heißt seine zwei neuen Mitglieder willkommen.

New members in the Executive Board

The research fellows Simone Wisotzki (Research Department I) Peter Kreuzer (Research Department IV) were elected into the Executive Board of PRIF by the research council for a period of two years. The Executive Board, which is responsible for running the institute, welcomes it's two new members.



Melanie Coni-Zimmer



Dirk Peters

HSFK-Forschungsrat mit neuen Mitgliedern

Seit Beginn dieses Jahres hat der Forschungsrat der HSFK mit Melanie Coni-Zimmer (PB III) eine neue Vorsitzende. Dirk Peters (PB II) ist neues Mitglied im Forschungsrat und nimmt zusammen mit Bernd W. Kubbig (PB V) die Stelle des stellvertretenden Vorsitzenden ein. Der Forschungsrat setzt sich aus den wissenschaftlichen Beschäftigten der HSFK zusammen. Er befindet über das Forschungsvorhaben des Instituts sowie über die Forschungsprojekte der Programmbereiche.

Research Council welcomes new members

In early 2015, PRIFs Research Council welcomed Melanie Coni-Zimmer (RD III) as new chairwoman and Dirk Peters (RD II) as new member sharing the seat as vice chairman together with Bernd W. Kubbig (RD V). The Research Council is a body that includes all of the institute's scholars. It takes decisions on the research program and on the projects of the individual research groups.

Cornelius Friesendorf hielt am 10. Dezember 2014 einen Vortrag mit dem Titel „Zivile Opfer im Afghanistankrieg und die Verantwortung der NATO“ bei der Fachgruppe für außen- und sicherheitspolitische Themen im Bundesverband Sicherheitspolitik an Hochschulen (FAUST) an der Goethe-Universität Frankfurt. +++ Auf der jährlichen Konferenz der International Studies Association, die vom 18. bis zum 21. Februar 2015 in New Orleans, USA stattfand, waren mehrere HSFK-Mitarbeiter als Referenten beteiligt, darunter: **Marco Fey** sprach am 19. Februar zu „A Matter of Theology, not Evidence: US Missile Defense and Ideational Change“. **Svenja Gertheiss** referierte zu „Ambiguity from Abroad: Diasporic Activism in the Israeli-Palestinian Conflict“ am 18. Februar. **Elvira Rosert** hielt am 18. Februar einen Vortrag mit dem Titel „Explaining the Emergence and Non-emer-



gence of Weapons Norms in the Inhumane Weapons Convention: A Comparison between Incendiary Weapons and Cluster Munitions“. +++ Am 14.12.2014 sprach **Bernd W. Kubbig** beim Institute for Political and International Studies des iranischen Außenministeriums in Teheran über „New Developments in the Middle East; Implications for Global Order?“ +++ Am 20.12.2014 referierte **Harald Müller** zu „The Bargains of 1995 and their Implications for 2015“ bei der Veranstaltung „Nuclear Non-proliferation: Preparing for the 2015 NPT Review Conference“, die von Wilton Park und dem Foreign & Commonwealth Office in London, Großbritannien ausgerichtet wurde. +++ **Hans-Joachim Spanger** sprach als deutscher Experte zum Thema „Der russisch-ukrainische Konflikt und die Zukunft der europäischen Friedensordnung“ beim Deutsch-Polnischen Parlamentarierdialog am 08.12.2014 am Deutschen Polen-Institut in Darmstadt.



the Afghanistan War and the NATO's Responsibility“ at the Study Group for Foreign and Security Policy with the Federal Association Security Policy at Universities (FAUST) at Goethe-University Frankfurt on 10th December 2014. +++ At the International Studies Association Annual Convention, which was held from 18th until 22nd February 2015 in New Orleans, USA, PRIF researchers participated as speakers: **Marco Fey** talked about “A Matter of Theology, not Evidence: US Missile Defense and Ideational Change” on 19th February. **Svenja Gertheiss** gave a lecture on “Ambiguity from Abroad: Diasporic Activism in the Israeli-Palestinian Conflict” on 18th February. **Elvira Rosert** gave a talk with the title “Explaining the Emergence and Non-emergence of Weapons Norms in the Inhumane Weapons Convention: A Comparison



between Incendiary Weapons and Cluster Munitions” on 18th February. +++ On 14th December 2014 **Bernd W. Kubbig** gave a talk on “New Developments in the Middle East; Implications for Global Order?” at the Institute for Political and International Studies of the Foreign Ministry of Iran in Teheran. +++ **Harald Müller** gave a lecture titled “The Bargains of 1995 and their Implications for 2015” at the “Nuclear Non-proliferation: Preparing for the 2015 NPT Review Conference” event by Wilton Park in association with the Foreign & Commonwealth Office in London, Great Britain, on 20th December 2014. +++ **Hans-Joachim Spanger** spoke as a German expert on the topic “The Russian-Ukrainian Conflict and the Future of the European Peace Order” at the German-Polish Parliamentary Dialogue held by the German Poland-Institute



pacsa
Peace and Conflict Studies in Anthropology

Ankündigung und Call for Papers: 5. zweijährliche PACSA-Konferenz an der HSFK

Das Netzwerk „Peace and Conflict Studies in Anthropology“ (PACSA) wurde 2005 gegründet, um europäische Forscherinnen und Forscher zusammenzubringen, die Anthropologie mit dem Schwerpunkt Friedens- und Konfliktforschung betreiben.

Die 5. zweijährliche PACSA-Konferenz wird vom 2. bis 4. September an der HSFK stattfinden und von Sabine Mannitz (PB VI) mit dem PACSA-Netzwerk und dem Institut für Ethnologie der Goethe-Universität Frankfurt organisiert werden. Die diesjährige Konferenz steht unter dem Titel: „Im/mobilities: Products and generators of conflict“. Abstracts können bis zum 15. April 2015 eingereicht werden.

<http://bit.ly/1EnFnAz>

Announcement and Call for Papers: 5th Biannual PACSA Meeting at PRIF

The network “Peace and Conflict Studies in Anthropology” (PACSA) was established in 2005 to bring together European scholars in the fields of peace and conflict studies in anthropology. The fifth biannual PACSA meeting will be held from 2nd until 4th September 2015 at PRIF. The conference will be organized by Sabine Mannitz (RD VI) together with the PACSA network and the Institute for Ethnology at Goethe university of Frankfurt. This year's meeting will deal with the topic “Im/mobilities: Products and generators of conflict”. Abstracts can be submitted in until 15th April 2015.

<http://bit.ly/1EnFnAz>



Aser Babajew

Ausschreibung zur Teilnahme am Internationalen Friedensforum Kaukasus (IFFK) in Tiflis

Das Friedensforum zum Thema „Identitäten als Hindernis zur Konfliktbearbeitung in der Region?“ findet vom 22. bis 27. Juni in Tiflis statt. Thematisiert wird die Rolle der konkurrierenden, gegenseitig feindlich konstruierten Identitäten für die Konflikte der Region mit dem Schwerpunkt auf Bergkarabach. Das Friedensforum möchte NachwuchswissenschaftlerInnen und jüngere PolitikerInnen aus den jeweiligen Konfliktländern mit deutschen ExpertenInnen zusammenbringen. Es wird von Aser Babajew (PB IV) in Kooperation mit der Georgian Foundation for Strategic and International Studies (GFSIS) veranstaltet und vom Deutschen Akademischen Austauschdienst (DAAD) gefördert. Bewerbungen zur Teilnahme bitte bis zum 17. April an Cornelia Hess (hess@hsfk.de). Nähere Informationen unter:

<http://bit.ly/1G0APR7>

Call for Participation in the First International Peace Forum Caucasus (IPFC) in Tbilisi

The Peace Forum on “Identities as obstacle for conflict resolution in the region?”, is taking place in Tbilisi from 22nd June until 27th June. The aim is to explore the role of the competing, mutually exclusive and hostile identities in the region’s conflicts with an emphasis on Nagorno-Karabakh. It wants to bring together both young scholars and young politicians from respective conflicting countries as well as German experts. The Forum is organized by Aser Babajew (RD IV) in cooperation with the Georgian Foundation for Strategic and International Studies (GFSIS) and is supported by the German Academic Exchange Service (DAAD). Please send your application no later than 17 April 2015 to: Ms. Cornelia Hess, hess@hsfk.de. For further information see:

<http://bit.ly/18SOEqw>

// Neuerscheinungen (Auswahl) / New Publications (selected)

HSFK-Reports // PRIF Reports

// Fehl, Caroline: Growing Up Rough: The Changing Politics of Justice at the International Criminal Court, PRIF Report No. 127, Frankfurt/M., 2014. <http://bit.ly/1C3eHHJ>

// Kohl, Christoph: The Reform of Guinea-Bissau’s Security Sector. Between Demand and Practice, PRIF Report No. 126, Frankfurt/M., 2014. <http://bit.ly/1Dhi6BM>

// Moltmann, Bernhard: Wirrwar statt Klarheit. Rüstungsexportpolitik in Koalitionsverträgen und Regierungserklärungen (1998-2013), HSFK-Report Nr. 7/2014, Frankfurt/M. <http://bit.ly/18Qd182>

// Kohl, Christoph: Translationsprobleme in der Reform des Polizeisektors in Guinea-Bissau, HSFK-Report Nr. 6/2014, Frankfurt/M. <http://bit.ly/1zTwCjI>

// Scholz, Saskia/Wolf, Klaus Dieter: Ordnungswandel durch Umkehrung einer Normenhierarchie. Der Schutz geistigen Eigentums und

das Recht auf Gesundheit, HSFK-Report Nr. 5/2014, Frankfurt/M. <http://bit.ly/16EWjaU>

HSFK-Standpunkte

// Mannitz, Sabine: Zwischen Ehrenmal und Friedwald. Offene Fragen des militärischen Totengedenkens in Deutschland, HSFK-Standpunkte Nr. 8/2014, Frankfurt/M. <http://bit.ly/1G0m8AS>

// Lesch, Max: Nur ein Feigenblatt? Deutschlands langer Weg zur Ratifikation der UN-Konvention gegen Korruption, HSFK-Standpunkte Nr. 7/2014, Frankfurt/M. <http://bit.ly/1zCy1b6>

PRIF Working Papers

// Bakalova, Evgeniya/Jüngling, Konstanze: ‚Just Peace‘, Just Peace – What Peace? The US and Russia’s Conceptual Approaches to Peace and Conflict Settlement, PRIF Working Paper No. 22, Frankfurt/M., 2014. <http://bit.ly/18Qe9sp>

// Kamis, Ben/Thiel, Thorsten: The Original Battle Trolls: How States Represent the Internet as a

Violent Place, PRIF Working Paper No. 23, Frankfurt/M., 2015. <http://bit.ly/1zCypXg>

Weitere Publikationen // Additional publications

// Glaab, Katharina/Zimmermann, Lisbeth: Zwischen Anspruch und Wirklichkeit. Zoologische Betrachtungen des IB-Nachwuchs und seiner Publikationstätigkeit in: Zeitschrift für Internationale Beziehungen, Jg. 21, Nr. 2, Dezember 2014, S. 121-131.

// Kim, Tongfi: Balancing the Risks of US Rebalancing, in: Tow, William/Stuart, Douglas (Hrsg.): The New US Strategy Towards Asia: Adapting to the American Pivot, Routledge, 2015. <http://bit.ly/1BWW1EF>

// Müller, Harald: Die unterschätzten Stärken deutscher Diplomatie und die Tücken der Selbst-Illusionierung, in: Hellmann, Gunther/Jacobi, Daniel/Stark Urrestarazu, Ursula (Hrsg.): „Früher, entschiedener und substantieller“? Die neue Debatte über Deutschlands Außenpolitik, Bd. Zeitschrift für Außen- und Sicherheitspolitik (ZFAS), Wiesba-

den: Springer VS, 2015, S. 335-354.

// Thiel, Thorsten: Die Schönheit der Chance. Utopien und das Internet, in: Juridikum. Zeitschrift für Kritik | Recht | Gesellschaft, Jg. 15, Nr. 4, Dezember 2014, S. 459-471.

// Weipert-Fenner, Irene: Making the Crisis Visible. A Reassessment of the Parliament in the Mubarak Regime, in: Sadiki, Larbi (Hrsg.): Routledge Handbook of the Arab Spring. Rethinking Democratization, London/New York: Routledge, 2015, S. 215-227.

// Wisotzki, Simone: Die grenzenlose Verbreitung von Klein- und Leichtwaffen: Argumente für eine restriktive deutsche Rüstungsexportpolitik, in: Zeitschrift für Friedens- und Konfliktforschung, Jg. 3, Nr. 2

// Wolff, Jonas: Zwischen Bürgerrevolution und konservativer Restauration: Das Ecuador des Rafael Correa, in: ila. Zeitschrift der Informationsstelle Lateinamerika, Nr. 381, Dezember 2014, S. 48-50.

WMD Arms Control in the Middle East



Ein neuer Sammelband des EU Non-Proliferation Consortium beleuchtet Chancen und Schwierigkeiten bei der Errichtung einer massenvernichtungswaffenfreien Zone: Der Nahe Osten als Brennpunkt der Proliferation hat dennoch kein einzelnes Rüstungskontrollregime, das die Region als ganze abdeckt. Verschiedene proliferationsbezogene Militäroperationen haben eher zur Destabilisierung beigetragen, als die Nichtverbreitung zu fördern. Der Band bietet Einblicke in die konfligierenden politischen Positionen zentraler Akteure und damit in die Pattsituation, in der sich die Verhandlungsversuche befinden. Die Beiträ-

ge wurden von renommierten ExpertInnen aus der Wissenschaft und politikorientierten Think Tanks sowie vom Expertennachwuchs in den Bereichen Naher Osten und Rüstungskontrolle verfasst. Aus der HSFK lieferten Claudia Baumgart-Ochse, Una Becker-Jakob, Giorgio Franceschini, Bernd W. Kubbig, Daniel Müller und Harald Müller Beiträge.

WMD Arms Control in the Middle East

A new edited volume by the EU Non-Proliferation Consortium sheds light on chances and difficulties in establishing a WMD free zone in the Middle East: The Middle East is a hot spot of proliferation, yet there is no single arms control regime concerning weapons of mass destruction (WMD) covering the region as a whole. Instead we have seen several proliferation-related military operations which have rather contributed to destabilization than

served non-proliferation.

The volume provides insights into central actors' conflicting political positions, thereby explaining the stalemate of efforts to negotiate a WMD-free zone. The chapters are written by renowned experts from academia and policy-oriented think tanks, as well as by next-generation Middle East and arms control experts. PRIF researchers Claudia Baumgart-Ochse, Una Becker-Jakob, Giorgio Franceschini, Bernd W. Kubbig, Daniel Müller and Harald Müller contributed to the volume.

Harald Müller/Daniel Müller (eds.), WMD Arms Control in the Middle East. Prospects, Obstacles and Options, Farnham and Burlington (Ashgate), 2015.

<http://bit.ly/17RKD5j>

// Die HSFK in den Medien (Auswahl) / PRIF in the Media (selected)

Prague Agenda 2014: The biggest challenge? Military robotic capabilities	Institute of International Relations Prague http://bit.ly/1aMNHb0	Christian Weidlich 18.12.2014
China erobert Lateinamerika	Deutsche Welle http://bit.ly/1zgWboh	Jonas Wolff 09.01.2015
Verteidigungssystem MEADS ein Milliardengrab?	NDR http://bit.ly/1DpD1Uv	Bernd W. Kubbig 10.01.2015
Russland und die NATO: „In Putins Antiamerikanismus spielen sehr persönliche Dinge mit hinein“	Spiegel Online http://bit.ly/1E5bvuk	Hans-Joachim Spanger 30.01.2015
Deutschlands langer Weg zur Ratifikation der UN-Konvention gegen Korruption	detektor.fm http://bit.ly/1Krw2yG	Max Lesch 05.02.2015
Die missglückte Reform des Auswärtigen Amts	Frankfurter Rundschau http://bit.ly/1Ep0MLk	Harald Müller 03.03.2015

Die HSFK ist nicht für den Inhalt externer Webseiten verantwortlich. Über Kritik und Anregungen freuen wir uns per E-Mail an: newsletter@hsfk.de

PRIF is not responsible for the content of external websites. If you have any suggestions or comments regarding this newsletter, please contact us at: newsletter@hsfk.de

Leibniz-Institut Hessische Stiftung Friedens- und Konfliktforschung (HSFK) // Peace Research Institute Frankfurt (PRIF)

Baseler Straße 27-31, D-60329 Frankfurt

www.hsfk.de www.prif.org